

第十四屆漢字與漢文教育國際研討會

與會人員來港指引

一、 天氣情況

- 香港冬季（12 月至 2 月）清涼乾爽，雲量較多，偶有冷鋒。市區氣溫大約攝氏 13-23 度。穿搭方面建議攜帶保暖衣物及雨傘備用。
- 有關香港天氣的更多訊息可下載「我的天文台」APP 查看，或瀏覽香港天文台網站：
<https://www.hko.gov.hk/>

二、 抵港方式及交通資訊

乘坐飛機或高鐵抵港的與會者均可以乘坐地鐵、計程車與巴士進入市區，抵達香港大學。

1. 從香港國際機場前往香港大學：

- 香港國際機場網站：<https://www.hongkongairport.com/tc/transport/to-from-airport/>
- **地鐵機場快線**：機場快線是來往機場和市區最快速便捷的交通工具。參考路線：（機場快線）機場站→香港站→（站內步行）中環站→（港島線）香港大學站（HKU Station）。全程車費約為 110 元。請留意港鐵另有一個「大學站」（University Station）（屯馬線），那是香港中文大學，不要去錯地方。所有地鐵站都有前往出口的升降機等無障礙設施，如果攜帶大件行李，建議先在地鐵網站查看哪個出口有升降機。
<https://www.mtr.com.hk/ch/customer/services/index.php>
- **的士**：計程車站設於機場入境大堂外，有紅、綠、藍三種顏色的車，前往港島市區的為紅色車。車資會以車內計程表顯示；其他收費詳細則張貼於車廂內。由機場至香港大學收費大致為 400 元，需注意乘客所攜帶的每件行李（擺放在乘客車廂內的輕便行李除外）會加收 6 元。香港的士主要接受以現金支付車資，少部分接受其他電子支付方式，如八達通、信用卡、支付寶、微信支付等。
- **機場巴士**：離開機場入境大堂後右轉，即可前往機場巴士站。乘坐 **A10** 或 **A11** 號巴士可抵達港島，但下車後需步行幾百米或換乘地鐵方可抵達港大。由機場坐巴士至港大收費約 40—50 元。可以在「城巴」網站或 APP 搜索機場巴士的路線和站點位置。
<https://mobile.citybus.com.hk/nwp3/>

2. 從香港西九龍高鐵站前往香港大學：

- **地鐵**：從西九龍入境以後可以前往九龍站搭乘地鐵。參考路線：（東湧線）九龍站→香港站→（站內步行）中環站→（港島線）香港大學站。所有地鐵站都有前往出口的升降機等無障礙設施，如果攜帶大件行李，建議先在地鐵網站查看哪個出口有升降機。<https://www.mtr.com.hk/ch/customer/services/index.php>
- **巴士**：從西九龍入境以後可根據地鐵指示牌由柯士甸站 A 口出，沿左側通道出去即可看見巴士站，由柯士甸站乘坐 **970** 或 **970x** 號巴士皆可抵達港大。

3. 其他

- 除了飛機與高鐵，入境香港還可以通過乘船、跨境巴士、過境地鐵等方式。與會者可下載「MTR Mobile」APP 了解乘坐地鐵相關訊息、「城巴 Citybus」APP 了解乘坐巴士相關訊息、「Uber」或「HKTaxi」APP 呼叫的士、「香港出行易」APP 根據自身出行計劃與偏好搜索相關交通資訊。

三、 通訊方式

抵港前請先購買好電話卡，乘坐飛機或高鐵抵港人士亦可在入境後再購買。

- **免費無線網絡 (Wi-Fi)：**香港機場與高鐵站均提供免費 WiFi，與會者亦可下載「Wi-Fi.HK」APP 以尋找免費 Wi-Fi 熱點，其範圍包括主要旅遊景點、大型商場、公園、旅客諮詢服務中心、體育中心、博物館、客運碼頭、熟食市場及政府大樓等。在這些熱點用手機或平板電腦搜尋「Wi-Fi.HK」的網絡名稱，便可以免費上網。
- **香港任縱橫儲值卡：**在 7-11 便利店即可購買，儲值卡有 3 天/7 天/15 天等不同類型，提供本地通話及 WiFi 服務，費用由 48-118 元不等。

四、 支付方式

- 在一般酒店、商店和餐館消費時，大部分國際通行的信用卡都可使用，包括美國運通卡、Visa 卡、萬事達卡等。部分商場、百貨公司及連鎖店接受支付寶、微信支付、Apple Pay 和 Google Pay 等移動支付方式。乘坐地鐵或巴士主要使用八達通、信用卡與電子付款方式。
- **香港仍有不少商店或餐館只收取港幣現金**或八達通卡，建議與會者在銀行或找換店兌換足夠現金備用。同時亦可購買一張八達通卡，或是下載「八達通」或「遊客八達通」APP 申請手機八達通，則無須購買實體卡。

五、 其他

- 香港以「Type G」英制三頭方腳插座為主，電壓為 220 伏特/50 赫茲，需攜帶英標轉換插頭。
- 香港大學附近多陡坡與山路，與會者可盡量穿平底鞋以便行走。
- 學校、商場、餐廳室內多開冷氣，與會者可備外套防止著涼。
- 由於限塑令規定，商家備禁止向顧客提供免費膠袋，與會者出行購物可自行攜帶環保購物袋。

六、 常用網址及 APP 下載方式

- 香港大學：<http://www.hku.hk>
 - 香港天文台：<https://www.hko.gov.hk/tc/index.html>
 - 香港旅遊發展局：<https://www.discoverhongkong.com>
 - 香港餐廳指南 OpenRice：<https://www.openrice.com/zh/hongkong>
 - 香港地鐵：<https://www.mtr.com.hk/mtrmobile/ch/>
 - 谷歌地圖：<https://www.google.com/maps/?hl=zh-cn>
 - 香港城巴：<https://www.citybus.com.hk/home/default.aspx?intLangID=2>
 - Uber：<https://www.uber.com/hk/zh-hk/>
 - HKTaxi：<https://hktaxiapp.com/>
 - 香港八達通：<https://www.octopus.com.hk/tc/consumer/index.html>
-

14th International Conference on Han Characters Education and Research

Guidelines for Entry to Hong Kong

1. Weather Condition

- Winter in Hong Kong (December to February) can be cool, dry, and cloudy, with occasional cold fronts. The temperature will be around 13-23 °C in urban areas. Attendees are suggested to along a few pieces of thermal wear for extra layers and an umbrella if needed.
- Attendees could download “MyObservatory” or visit the Hong Kong Observatory website (<https://www.hko.gov.hk/>) to get more details about the weather in Hong Kong.

2. Arrival and Getting around

Attendees arriving by air or high-speed rail can take the MTR, taxis, and buses into urban areas to reach the University of Hong Kong.

(1) From Hong Kong International Airport to HKU

- Hong Kong International Airport website: <https://www.hongkongairport.com/en/transport/to-from-airport/>
Airport Express: The MTR’ s high-speed Airport Express is the fastest way to get between the city and the airport. Suggested line: (Airport Express) Airport→Hong Kong→(walk within the station)Central→ (Island Line)HKU. The whole ticket fare is about 110HKD. Please note that the MTR has another “University Station” (Tuen Mun Line), which is the Chinese University of Hong Kong, so don’t go to the wrong place. All MTR stations have barrier-free facilities such as lifts to the exits. If you are carrying large luggage, it is recommended to check the MTR website to see which exit has a lift.
<https://www.mtr.com.hk/en/customer/services/index.php>
- **Taxi:** Taxis are readily available from the taxi pick-up area in front of the airport’s Arrivals Hall. Attendees can take a red taxi to areas in Hong Kong Island. Fares are metered and detailed information about charges are clearly displayed inside each taxi. Taxis in Hong Kong mainly accept cash (Hong Kong Dollar). Some taxis accept electronic payments, such as Octopus, credit cards, Alipay and WeChat Pay etc. Please note that every piece of baggage (except light personal hand baggage carried inside the passenger compartment) will be charged an extra 6 HKD. The total fare from the airport to HKU is around 400HKD.
- **Citybus:** When attendees exit the Arrivals Hall, turn right to find the buses. Take A10 or A11 to Hong Kong Island. They may need to walk a few hundred meters to reach HKU. The whole fare is around 40-50HKD. You can search for airport bus routes and stop locations on the Citybus website or their APP: <https://mobile.citybus.com.hk/nwp3/>

(2) **From Hong Kong West Kowloon Station to HKU:**

- **MTR**: After arriving from West Kowloon, attendees can take the MTR to Kowloon Station. Suggested line: (Tung Chung Line) Kowloon → Hong Kong → (walk within the station) Central → (Island Line) HKU. All MTR stations have barrier-free facilities such as lifts to the exits. If you are carrying large luggage, it is recommended to check the MTR website to see which exit has a lift. <https://www.mtr.com.hk/en/customer/services/index.php>
- **Citybus**: After arriving from West Kowloon, attendees can follow the signs to exit Austin Station Exit A and go out along the left sidewalk to see the bus stop. Take Bus 970 or 970x to HKU.

(3) **Others**

- Apart from air and high-speed rail, entry into Hong Kong can also be made by boat, cross-border buses, and the cross-border MTR. Attendees can download apps such as “MTR Mobile”, “Citybus”, “Uber”, “HKTaxi”, or “HKTransport” to search for relevant transportation information according to your travel plans and preferences.

3. **Get Online for Mobile Phone**

- **Free Wi-Fi**: Attendees can get free Wi-Fi at the airport and high-speed station. You can also download the "Wi-Fi.HK" app to search for a list of hotspot locations, such as major tourist attractions, shopping malls, parks and gardens, visitor centres, sports venues, museums, ferry terminals, cooked food centres, and government buildings, that offer wireless internet connection completely free or free for a period of time.
- **DiscoverHongKong SIM Card** : Attendees can get the “DiscoverHongKong Tourist SIM Card” at 7-Eleven. The SIM card has many packages, such as a 3-day/7-day/15-day Pass, which offers unlimited local voice calls and Wi-Fi usage. It charges from 48-118HKD.

4. **Payment Methods**

- Most international credit cards, such as American Express, Visa, and MasterCard, are accepted at hotels, shops, and restaurants in Hong Kong. Some stores also accept mobile payments, such as Apple Pay, Google Pay, Alipay, and WeChat Pay.
- Some shops and restaurants in Hong Kong only accept cash or Octopus cards, so it is recommended that attendees visit a currency exchange to obtain enough cash before venturing out. Alternatively, you can purchase or rent an Octopus card or download the tourist version of the Octopus app to your mobile phone.

5. Others

- Remember to bring an electrical adaptor. Hong Kong uses the UK-style plug (Type G), which is three-pronged. Hong Kong's standard voltage is 220 volts AC at a frequency of 50Hz.
- There are many steep slopes and hills around HKU. Attendees are suggested to try to wear flat shoes to facilitate walking.
- Schools, shopping malls, and restaurants are often air-conditioned. Attendees can bring a jacket to prevent them from catching a cold.
- Due to the plastic ban, merchants are not allowed to give customers free plastic bags. Attendees can bring their own eco-friendly shopping bags when going shopping.

6. Helpful Websites and APPs

- The University of Hong Kong: <http://www.hku.hk>
- Hong Kong Observatory: <https://www.hko.gov.hk/en/myobservatory.htm>
- Hong Kong Tourism Board: <https://www.discoverhongkong.com>
- OpenRice: <https://www.openrice.com/zh/hongkong>
- MTR: <https://www.mtr.com.hk/mtrmobile/ch/>
- Google Maps: <https://www.google.com/maps/?hl=zh-cn>
- Citybus: <https://www.citybus.com.hk/home/default.aspx?intLangID=2>
- Uber: <https://www.uber.com/hk/zh-hk/>
- HKTaxi: <https://hktaxiapp.com/>
- Octopus: <https://www.octopus.com.hk/tc/consumer/index.html>